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órakor kezdődött, a nagy iz- ! 

galommal várt kari vetél-
kedo a Jogtudományi Kar 
Klubjában. 

A vetélkedőn minden év-
folyam egy-egy csapatot in-
dított. 5—5 taggal. A játé-
kot dr. Bíró János vezette, 
a zsűri tagjai dr. Nagy Ká-
roly. dr. Szűcs István ad-
junktusok és dr. Ruszoly 
József voltak. 

A vetélkedő műsorán négy 
kérdéscsoport szerepelt, s 
már a második kérdéscso-
port lezárása után a harma-
dik és az első évfolyam csa-
pató került az élre. A ver-
senyt végül az első évfolyam 
csapata nyerte izgalmas haj-
rá után. a harmadik évfo-
lyam csapata előtt. 

A vetélkedő szervezésébe 
becsúszott hibákról is em-
lítést kell tennünk, hiszen 
ezek szinte elrontották a 
máskor annyira színvonalas 
versenyt. A hallgatósag 
sportszerűtlenül viselkedett, 
nagyon közel ült a verseny- | 
zőkhöz, főleg a harmadév-
tolyamnak sikerült sokat 
..segíteni" csapatának, de a 
többiek sem maradtak le 
mellettük sokkal. A zsűri j 
egyes kérdésekben bizonyta- I 
¡ankodott. a játékvezető — 
aki egyébként ügyesen és 
sikeresen vezette a vetélke-
dőt — alkalmanként szintén 
határozatlan volt. 

—feke— 

Azért hogy a diagnózis 
pontosabb legyen 

Kct héttel a VII. Országos Diákköri 
konferencia előtt 

A Szegedi Egyetem 1965 
március 5-i (III. évi. 5. sz.) 
számában megjelent „Diag-
nózis az orvosképzésről" c. 
cikkéhez, mint az egyik érde-
kelt fél, szeretnénk néhány 
sorral hozzájárulni. Csak 
annyival, amennyi a cikkből 
kimaradt, ill. alaptalanul be-
lekerült. 

Nem szükségszerű példá-
ul. hogy az anatómia vizsgán 
néhányan mindig összeesse-
nek" — írja a cikkíró. Ez az, 
ami több. mint a valóság. 
Ugyanis nem néhány, hanem 
egyetlen hallgatóval történt 
meg az eset, aki a vizsga előt-
ti éjszakán nem pihente ki 
magát eléggé, illetve helyte-
lenül időzítette a szokott 
idegstimuláló szereket, ami-
nek ájulás lett az eredménye. 
Ebből — az évfolyamon kö-
zismert —, de egyébként 
egyedüli esetből szerintünk 
nem lehet általánosítani, és 
nem is lett volna szabad ezt 
megtenni. 

Ezután természetesen logi-
kus, hogy kimaradt a hallga-
tóságnak az Anatómiai Inté-
zetről alkotott véleménye is. j 
Pedig talán nem érdemtelen j 
megemlékezni arról, hogy az 
Intézet Gellért professzor út-
és valamennyi oktatója mi-
lyen jóindulattal és megértés-
sel kezelik mind évközben, 
mind a vizsgán a hallgatósá-
got. Meg vagyunk róla győ-
ződve, hogy ezen vélemé-
nyünket valamennyi, anató-
miából már szigorlatozott év-
folyam alátámaszthatja. Min-

denki tisztában van azzal, 
mit jelentene, ha más lenne 
az Intézet, magatartása, csak 
a türelem szempontjából, is. 
É6 mit jelent az. hogy a 2-3 
hetes idegfeszítő felkészülés 
közben és a vizsgán tudja a 
hallgató, hogy diáknyelven 
szólva, ,.az emberrel nagyon 
rendesek'' az Intézetben. 

Ezen eset kapcsán fejte-
ném ki azon véleménvünket, 
hogy talán helyesebb lenne, 
ha az orvosképzéssel kapcso-
latos szakmai kérdésekhez 

nem kívülállók, hanem orvo-
sok szólnának hozzá. Minden 
bizonnyal lennének az egye-
temen is olyan tapasztalt ok-
tatók, akik maguk is látva, és 
az oktatás közben maguk is 
érezve a problémákat, segíte-
nének azok megoldásában. 

Mivel úgy éreztük, hogy 
ezen véleményünk az igaz-
sághoz tartozik, szükségesnek 
tartottuk ezt be s írni a „di-
agnózisába. 

Geniain Mihály 

Milyen problémák foglal-
koztatják a József Attila 
Tudományegyetemen műkö-
dő diákköröket? — Erre a 
kérdésre kért tőlünk felele-
tet, rövid helyzetképet a 
szerkesztő. A lap múlt évi 
utolsó számában már irtunk 
haisonló problémákról. így 
azzal folytathatnánk, amivel 
akkor abbahagytuk. 

Decemberben igen nagy 
lendületet vett a konfe-
renciára szánt dolgozatok 
előkészítése. különösen 
akkor, amikor már is-

Együttműködési egyezményt írtak alá 
a főiskolai ülésszakon résztvevő 

külföldi delegációk 
Március 27-én délelőtt 9 

órakor a Szegedi Tanárképző 
Főiskola Igazgatósága foga-
dást adott a felszabadulá-
sunk huszadik évfordulója 
tiszteletére rendezett nem-
zetközi tudományos üléssza-
kon a külföldi testvérintéz-
mények képviselőiként meg-
jelent vendégek: szovjet, 
csehszlovák, bolgár és német 
professzorok részére. 

A fogadáson megjelent 
külföldi vendégeket Nagy 
István, s a főiskola igazgató-
helyettese köszöntötte. Ez-
után az uzsgorodi vendégek 
nevében A. Rot, a nyitraiak 
nevében Wiliam Haas. a pots-
damiak részéről Kurth Zeh-

ner és a tirnovoi Felsőfokú 
Tanárképző Intézet nevében 
Penjo. Rusev professzorok 
köszönték meg a fogadtatást 
és vendéglátást a főiskola 
igazgatóságának. Valamennyi 
külföldi vendég egybehang-
zóan hasznosnak, értékes ta-
pasztalatokat hozónak érté-
kelte a nemzetközi üléssza-
kot. amely megpróbálta tel-
jes keresztmetszetét adni a 
felsőfokú oktatási intézmé-
nyekben folyó oktatómunka 
metodikai problémáinak. 

A külföldi delegációk ve-
zetői ezután együttműködési 
egyezményt írtak alá a Sze-
gedi Tanárképző Főiskolával 
a nemzetközi ülésszak által 

körvonalazott módszertani 
kutatási témák további közös 
elemzésére, elmélyült tudo-
mányos szintű vizsgálatára 
vonatkozóan. Az együttmű-
ködési egyezmény meghatá-
rozza a közös munkabizott-
ságok létrehozásának és mű-
ködésének feltételeit, a ta-
pasztalatok, elért eredmények 
kölcsönös kicserélésének 
módját. 

A felszabadulási tudomá-
nyos ülésszak külföldi és ha-
zai venüégeitöl a főiskola 
igazgatósága és tanári kara 
a délutáni órákban búcsúzott 
ei a Tisza szállóban ahon-
nan azok négy órakor indul-
tak vissza a fővárosba. 

Qíékámj mei/jeyijzés 
ORVOSTUDOMÁNYI EGYETEMÜNK TANULMÁNYI MUNKÁJÁRÓL 

A tanulmányi munka le-
mérésének objektív eszköze 
a vizsgaeredmény. Ha azon-
ban csak erre támaszko-
dunk. akkor nem sokat tu-
dunk meg arról, hogy a 
nallgatók milyen energiabe-
ektetéssel érték el az adotl 

jegyekkel lemért vizsgaered-
ményeket. s az sem derül 

hogyan lehet elősegíteni, 
hogy kisebb terheléssel, az 
üresjáratok kiiktatásával 
jobb eredmények szülesse-
nek. A vizsgaeredmények 
értékelése mellett tehát na-
gyon fontos, hogy a hallga-
ókkal folytatott beszélgeté-
sekből vonjunk le olyan kö-
vetkeztetéseket hogy hol 
kell, és hol lehet viszonylag 
könnyen segíteni. 

A vizsgaeredmények — 
sajnos — azt mutatják 
önmagukban, hogy a ta-
nulmányi átlagok lassan, 
de biztosan romlanak. 

Az általános orvosi karon 
pl. az 1962 63. tanévben az 
átlag 4.0<)5. 1963 64-ben 
3.885. jelenleg pediel 3.675 
volt félévkor. Érdemes 
azonban évfolyamonként 
részletezni az adatokat: 

I. évf. 
II. évf. 
III. évf. 
IV. évf. 
V. évf. 

1962 63 
3.78 
3.63 
4.14 
4.19 
4,29 

Világosan kiderül ebből az 
Ssszeállitásból. hogy az 
sgves évfolyamok megterhe-
lése nem egyforma. A II. 
évfolyam eddi? is egyike 
volt a leginkább megszori-
ottaknak, de ebben a fél-

évben az anatómiai szigor-
latnak az oktatási reform 
értelmében a II. év első 
félévére történt előrehozása 
majdnem egy egész jeggyel 
rontotta az átlageredményt. 
* azt kiugróan a legrosszab-
bá tette. 

Az -is világosan leolvasha-
tó az eredményekből, hogy 
az újonnan bevezetett „sú-
lyozott átlag" nem hozott 
semmiféle változást, ha az. 
átlageredményeket tekintjük 
f égvén énként természetesen 
más jehet a helyzet), hiszen 
a III. évfolyamot leszámítva 

;abol nem volt szigorlat), a 
többi évfolyamon sincs szá-
mottevő különbség a „nor-
ílál" és a súlyozott átlag 
vözött. 

Hit mondanak 
a hallgatók? 

Ha a hallgatókkal beszél-
getve magyarázatot kere-
sünk a romló vizsgaeredmé-
ryekre, akkor kiderül, hogy 
gy sor olyan körülmény 
•an, ami jobb szervezéssel. 
AZ oktatási reform rugalma-
sabb kezelesével, az okta-
assal való kissé több törő-

déssel kiküszöbölhető lett 
volna. 

tgy például az I. éves or-
vostanhallgatók panaszolják, 
nogy évfolyamuknak több. 
mint negyede megbukott fi-
d kából. ami azt jelenti, 
nogy csoportonként legalább 
két" bukás volt. Ugyanakkor 
l'izika könyvet csak decem-
berben kaptak, s így telje-
sen ismeretlen (és nagyon 
bőséges) könyvből kellett a 
vizsgára felkészülni. — A 
tanulást gátló körülménynek 
tartják egyébként más évfo-

1963 64 1964 65 1964 65 
3.8« 3.37 3.32 
3.79 2.95 3.09 
3.66 3.92 3.74 
3.97 3,82 3.83 
4.13 4,38 4,2« 

lyamok hallgatóival egybe-
hangzóan. hogv 

az előadások heoszlása 
rendszertelen, a legtöbb 
intézetben az év elején 
nagyon lassú tempóban 
haladnak, sokszor fölösle-
gesnek tűnő anyagrészek-
kel (öltenek hosszú időt. 
később viszont lényeges 
dolgokat kénytelenek idő 
hiányában teljesen el-
hagyni. 
A hallgatók többségének 

véleménye szerint rontotta 
?redniénveiket. hogy némely 
tanszék bevezette az irásbe-
i vizsga ilyen vagy olyan 
tormája t. Ezzel a kérdéssel 
azért érdemes foglalkozni, 
mert manapság világszerte 
az érdeklődés előterében áll 
az egyetemi hallgatók szé-
nának ugrásszerű növeke-

dése miatt, különösen olyan 
sgyetemeken, ahol sokezres 
étszámú hallgatóság van, a 

vizsgák lebonyolításának 
egyszerűsítése. Az ilyen 
sgyszerűsített. kérdésfeladat 
vizsgáztatással szemben or-
vostanhallgatóink aggálya 
kétirányú: egyrészt a vá-
laszadásra a dolog termé-
szetéből következően nagyon 
kevés idő áll rendelkezésre, 
tehát azon múlhat a vizsga 
sikere, hogy valaki milyen 
gyorsan tud kapcsolni, más-
részt úgy érzik, hogy a szó-
beli vizsga még akkor is 
többet ér. ha azon általában 
nehezebb is megfelelni, mi-
vel négy vagy ötféle lehető-
ségből kisebb felkészültség-
gel is ki lehet választani a 
óeiyes feleletet, míg a szó-
jeli vizsgán a hallgató a 
saját tudására van utalva. 
Azt is felhozzák a hallgatók, 
nogy 

az orvosnak produktív in-
telligenciára van szüksé-
ge. a kérdés-felelet vizs-
gáztatás viszont csak a 
•-(produktív intelligenciát 
kívánja meg. 

Sz a kérdés természetesen 
'.rin dönthető el ilyen egy-
szerűen, hiszen lehet, hogy 
\7. iclei rossz tapasztalatodat 
•t. eredményeket a vizngáz-
latás ilyen módjának előké-
szítetlen volta okozta, de 
mindeiseíieti e elgondolkoz-
na! o. hogy így vélekednek 
óla éppen a hallgatók. 

k ciklikus oktatás 
„szépséghibái" 

Sok panasz hangzik el a 
ciklikus oktatással kapcso- j 
latban is. A IV. évesek pél- : 
dául elképzelni sem tud- ' 
ják, hogyan lehet beosztani 
a szülőszobai és a fogászati 
gyakorlatokat, mivel a má-
sodik félévben úgyszólván 
?sak gyakorlatok vannak a 
lobbi tárgyakból. amikről 
ermészetesen hiányozni 
nem 'lehet. Ugyancsak fur-
csa helyzet állt elő a cikli-
kus oktatás bevezetése kö-
vetkeztében például fogá-
szaton, ahol sokan már le-
cöltötték a gyakorlatukat, 
íöbbek között fogat búztak 

anélkül, hogy elméletből 
akár egy szót is hallottak 
.-oina, s arra voltak utalva, 
nogy ténykedésük közben a 
gyakorlatvezető szinte a ké-
si Iket vezesse. 

Súlyos, és feltehetően jo-
gos panasz illeti a beszámo-
lókat. Ha ugyanis valaki cl 
se • megy a beszámolókra, 
ugyanolyan érvényes féléve 
van, mint annak, aki rende-
sen tanult, és ktiűnő ered-
ményt ért el. Ugyanakkor, 
ha valaki ambicionálja, 
hogy ne legyen elégtelen az 
indexében, amit esetleg 
•ossz körülmények összeját-
szása révén szerzett, akkor 
nincs lehetősége a javításra, 
bármennyire megvan benne 
az igyekezet. Ez az rntérke-
iés inkább a hanyagoknak 
kedvez, és kifejezett demo-
ralizáló hatása van. 

Tlyen helyzetben talán 
nem volt teljesen szeren-
csés a demonstrációk 
i:>cgs>'ünletése. Nem be-
szélve arról, hogy a de-
monstrációk megtartását 
í.yakran maguk a hallga-
tók kélik, a tanszékeken 
is olyan gyakorlat alakult 
ki, hogy valamiféle bújta-
tott t únen demonstráció-
kat tartanak, 

de azok időpontját nem köz-
lik előre a hallgatósággal, 
így ! yakorlatilag nehezebb 
helyzet all elő. mint a de-
monstrációk eltörlése előtt 
i'Olt. 

Sok a halasztott 
és az utóvizsga! 

Külön kell szólni a ha-
lasztott és az. utóvizsgák vi-
szonylag magas számáról, 
hiszen féiévkor még az év-
véginél is sokkal kevésbé 
indokolt a vizsgák elhalasz-
tása. nem is szólva arról, 
hogy félévkor általában „ki-
sebb" vizsgák vannak, ami 
a jobb felkészülést lehetővé 
leszi. Az igazság kedvéért 
meg kell jegyezni, hogy az 
utóvizsgák között messze 
magasabb arányszámmal a 
II. évfolyam „vezet" a már 
említett okokból kifolyólag. 
Az orvoskar 130 utóvizsgája 

közöl 7fi esik a H. évfo-
lyamra. míg az I. évre 5, a 
III. évfolyamra 3, a IV. év-
folyamra 42 és az V. éve-
sekre 4. 

Ebből a szempontból a 
gyógyszerész karon viszony-
lag jobb a helyzet, ami jól 
lemérhető abból a tényből, 
hogy a gyógyszerész hallga-
"ók vizsgaeredményének át-
laga áz utóvizsgák előtt 3.64, 
az utóvizsgák után"" 3.68 
volt, tehát mindössze 0.04-
gyel növekedett. Fel kell 
azonban figyelni arra a je-
lenségre, hogy az 1. éves 
gyógy szerészhallgatók vizs-
gaátlaga rosszabb, mint az 
elmúlt év első felének vé-
gén. az akkori elsőéveseké 
volt. Ez azt jelenti, hogy a 
jövő évi felvételi vizsgákon 
gondosabb válogatással el 
kell érni, hogy igazán ráter-
mett fiatalok kerüljenek a 
karra. 

Az igazi 
pé ldamuta tás 

Végül az a nagyon örven-
detes tény érdemel egyné-
hány szót, hogy 

a KISZ-ben tevékenyen 
működő iljúsági vezetők 
akár a kari, akár cvfo-
lyamvezetőségi szinten ki-
ugróan jobb tanulmányi 
eredményeket értek el, 
mint az átlag. 

Az orvosi és fogorvosi ka-
on az átlagos 3.68-as tanul-

mányi eredménnyel szem-
ben a KISZ-vezetők tanul-
mányi átlaga 4,15, a gyógy-
szerészkaron az átlagos 
ugyancsak 68-a.s kari ta-
nulmányi eredménnyel 
szemben a KISZ-vezetők 
4.38-as eredményt értek el, 
ami még a múlt év hasonló 
időszakához viszonyítva is 
komoly javulást jelent, noha 
akkor is 4,13-as átlaggal 
umelkedtek ki a KISZ-veze-
tők. KISZ-vezetőink lelki-
ismereti kérdésnek tekintik 
a vizsgákra való felkészü-
lést. 

KlSZ-vezetöinktöl cl is 
várjuk, hogy jó tanulmá-
nyi eredményt érjenek el, 
hiszen az ő feladatuk el-
sősorban a példamutatás, 
ezért, ha valamelyik I 
KISZ-vezető eredménye 
hanyatlik. felmentjük a 
munka végzése alól. 

Nemcsak KISZ-vezetőinknél, 
le az egész Orvosegyetemen 

slyan légkört kell kialakíta-
ni, melyben a kötelesség mu-
lasztás. a hanyag felkészülés 
szégyellnivaló legyen. 

•ír. Szemere György 

inertté vált a beadási ha-
táridő. 

Ezt eléggé későn tudtuk 
meg. s ezért nem kis prob-
lémát jelentett az utolai 
február 25-re elhalasztott 
határidő betartása. Diákkö-
röseink és diákköri vezető-
ink jó munkáját dicséri, 
hogy ilyen körülmények kö-
zött sem okoztunk fennaka-
dást a rendező egyetem 
munkájában. 

Ezt tükrözi az Egyetemi 
Tanács és az MSZMP Egye-
temi Végrehajtó Bizottsága 
március 16-i közös ülése elé 
teijesztett. s ott lényegében 
megerősített felmérő jelen-
lés is, amelyet diákköri ve-
zetőink nagy körültekintés-
sel készítettek elő. 

Csupán néhány kiragadott 
adat és probléma a jelen-
tésből. Az egyetem 32 diák-
köre kb 85—90 dolgozattal 
fog szerepelni a konferenci-

: án. Ebből 57-et a karok már 
to\ ábbitottak, hátra van 

¡még a vegyész dolgozatok 
, összegyűjtése, ez azonban 
még várhat, hiszen a mű-
szaki és vegyész szekció ülé-
seit csak szeptemberben 

| tartják meg. Ami a karokat 
illeti. 

a legjobb helyzetben a 
Természettudományi Kar 
van (eddig 38 dolgozatot 
terjesztettek fel), de — 
különösen az évcleji álla-
potokhoz mérve — * 21 
dolgozat a bölcsész diák-
köröknél is a jé felkészü-
lésre utal. 

A korábbi konferenciákhoz 
képest a dolgozatok száma 

, tek in tel ében a jogászoknál 
! viszont lényeges eimaradas 

tapasztalható. Az okok is-
| nieretesek ugyan — az elhú-
i zódó épületprobléma, a régi 
I diákkörösök viszonylag kis 
I száma —, azonban mindent 

nem magyaráznak meg. Az 
igazsághoz az is hozzátarto-
zik. hogy azok a felsőéves 
diákköri tagok, akikre más-
hói is a felkészülést' építet-
ték, itt nem vették eléggé 
komolyan ezt. Hiányzott az 
a jól ismert „konferenciás 
hangulat". 

Az előzetes felmérések 
szerint egyébkent egyete-
münket mintegy száz fő-
nyi hallgatói delegáció 
képviseli Budapesten. 

A „nevezések" ugyan már 
megtörténtek, azonban a 
kari létszámkereteken belül 
a szükséges korrekciók a 
hátralévő időben is végre-
hajthatók. 

A KISZ Központi Bizott-
ságának Egyetemi és Főis-
kolai Osztálya a napokban 
küldte meg a régóta -hiá-
nyolt diákköri igazolványo-
kat, amelyek kiosztása a 
közeljövőben fog megtörtén-
ni. 

Igazolványokai természe-
tesen kizárólag azoknak 
adhatunk, akik minden 
tekintetben megfeleltek és 
megfelelnek a tagsági kö-
vetelményeknek. 

Ily módon e látszólag for-
mális probléma megoldását 
összekapcsolhatjuk diákkö-
reink belső, szervezeti meg-
erősítésével is. A KISZ Vég-
rehajtó Bizottságunknak is 
az az álláspontja, hogy sem-
mi szükség nincs fiktív di-
ákköri tagokra, s az indoko-
latlanul felduzzadt diákkö-
rök nem válhatnak igazi 
munkaközösségekké. 

Sok más probléma vár 
megoldásra a diákköri mun-
kánkban. ezekre jelen szűk 
keretek között nem térhet-
tünk ki. de'^e problémák — 
így elsősorban az irányítás-
sal, a szakmai vezetéssel 
kapcsolatos kérdések — sok-
kal jelentősebbek annál, 
mintsem egyetlen cikk ke-
retében „elintézhetők" len-
nének. Ez természetesen 
egyáltalán nem jelenti azt. 
hogy az egyetemi sajtót a 
jövőben ne-használjuk ki az 
eddigieknél sokkal jobban a 
KISZ munkájával, munka-
stílusával kapcsolatos kérdé-
sek nyilvánosabb tisztázásá-

R. 1. 

1 * 


